
 
Raadsvoorstel nr. 17-47 Barneveld, 2 mei 2017 
 
Afdeling: Bedrijfsvoering Portefeuillehouder: G.J. van den Hengel 
 
 
Onderwerp: Ontwerp-Kadernota 2018-2021. 
 
 
Aan de raad, 
 
Gevraagde beslissing: 
1. als kader voor de Programmabegroting 2018 de programma’s van de Kadernota 2018-2021 vast te 

stellen, inhoudende de visie en de prioriteiten; 
 

2. de prognose van de meerjarenbegroting 2018 - 2021, zoals vermeld het Financieel meerjarenperspectief 
2018 - 2021, inclusief de voorgestelde beleidstoevoegingen, zoals vermeld op de bijlage, als kader voor 
de Programmabegroting 2018 vast te stellen. 

 
A) Inleiding 
Hierbij bieden wij u de Kadernota 2018-2021 ter vaststelling aan. Daarmee worden de randvoorwaarden en 
uitgangspunten voor de Programmabegroting 2018 en de procedure (wat gaan we wanneer doen) bepaald. 
 
Dit is de laatste Kadernota die door de raad in deze samenstelling wordt behandeld. Wij zien daarin 
aanleiding om te reflecteren op de afgelopen periode, met het doel om van daaruit de vertrekpunten voor de 
komende tijd te bepalen. Daarbij hebben wij de ambities, zoals die in de in 2016 vastgestelde Strategische 
Visie Barneveld 2030 zijn geformuleerd, doorvertaald. 
 
In deze Kadernota schetsen wij welke ontwikkelingen er zijn en waar wij ons de komende jaren op willen 
richten. Mocht dit betekenen dat er op terreinen meer geld noodzakelijk is, dan motiveren we dit en brengen 
dit, in de bijlage beleidstoevoegingen, in beeld. Verder melden wij de beleidsmatige- en financiële 
ontwikkelingen, die zich na de vaststelling van de Programmabegroting 2017 hebben voorgedaan en 
actualiseren wij de financiële meerjarenbegroting ten opzichte van de Programmabegroting 2017. 

 
B) Ontwikkelingen 
 
De gemeente Barneveld heeft een aanzienlijke groei doorgemaakt. Er is veel gebouwd en tot ontwikkeling 
gebracht. Ook de komende jaren zet de groei door. 
 
Hierbij baseren wij ons onder andere op de macro economische verkenningen van het Centraal Plan 
Bureau. Die geven aan dat er in 2017 en volgende jaren, zowel mondiaal als nationaal, sprake is van 
doorzettende economische groei. In het lopende jaar wordt de Europese economische groei wel wat gedrukt 
door de toegenomen onzekerheid als gevolg van de Brexit. De inflatie in het eurogebied blijft heel laag, 
doordat er nog veel onbenutte productiecapaciteit is, maar loopt volgend jaar iets op. 
 
Dit betekent voor de regionale economie dat de koopkracht van de inwoners toeneemt en de 
werkgelegenheid naar verwachting stijgt. Dit met de aantekening dat het op dit moment nog niet bekend is 
wat de agenda van het nieuwe kabinet zal zijn ten aanzien van de doorontwikkeling van de arbeidsmarkt, de 
energietransitie, de vermaatschappelijking van investeringen en de gemeentefinanciën. 

 
Internationaal nemen de zorgen toe over de groeiende schuldenlast (ca. €135.000 miljard; 225% van de 
gehele wereldeconomie). De omvang van de mondiale schuldenlast is sinds het begin van deze eeuw tot nu 
sterk toegenomen, schrijft het Internationaal Monetair Fonds (IMF) in haar rapport ‘Fiscal monitor’. Daarbij 
geeft zij aan dat schuld op zich geen probleem is, zeker niet voor een groeiende economie,  maar dat een 
excessieve schuld voorkomen moet worden. Met een excessieve schuld neemt de kans op een financiële 
crisis toe. Om problemen te voorkomen, moet de (private) schuldenberg worden verkleind, maar dat proces 
vordert traag. Door de kwakkelende economie en de lage inflatie blijft het lastig om uit de schulden te 
groeien. Het IMF hecht er belang aan dat overheden hun buffers in goede tijden weten te versterken. 
Ditzelfde geldt ook voor onze gemeente: wij blijven de ontwikkeling van de financiële ratio’s monitoren. In 
deze Kadernota hebben wij dan ook de verwachte ontwikkeling op onze financiële ratio’s als toelichting op 
het financieel meerjarenperspectief opgenomen. 
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Ook leidt de groei van de werkgelegenheid en de afname van het aantal werkzoekenden inmiddels wel tot 
een zekere spanning op de arbeidsmarkt ten aanzien van bepaalde functiegroepen. Wij merken daarbij op 
dat er een stevige opgave op de schouders van de gemeente rust als het gaat om de integratie van 
statushouders en de begeleiding naar betaald werk. 
 
Verder wijst het Centraal Planbureau op de noodzaak van een voortgaande energietransitie. Daarvoor zijn 
enerzijds nieuwe technologieën voor energieopwekking en verbetering van bestaande technologieën 
cruciaal. Anderzijds vraagt dit om een versterking van het bewustzijn en daarmee het draagvlak voor een 
gezamenlijke inzet van bedrijven, burgers en overheid. 
 
Nieuwe digitale diensten en markten ontstaan en stellen hoge eisen aan de digitale infrastructuur. Zij 
beïnvloeden de wijze waarop er gecommuniceerd wordt en de wijze waarop diensten worden aangeboden. 
Dat geldt ook voor de gemeentelijke dienstverlening op alle beleidsterreinen. 
 
Een andere trend is de doorgaande versterking van de rol van de gemeente als eerste overheid. De 
decentralisaties in het sociaal domein van de afgelopen jaren, hebben veel impact gehad voor de inwoners 
en de gemeentelijke organisatie. De visie “Zelf - Samen -Gemeente” die is gehanteerd, is een goede basis 
geweest voor draagvlak in en initiatieven uit de samenleving en deze blijft gehandhaafd. 
 
Na deze decentralisaties is nu de invoering van de Omgevingswet de meest ingrijpende verandering. De 
voorbereidingen hiervoor zijn volop in gang. Nieuwe vormen van democratie ontwikkelen zich. De bestaande 
democratische structuren lijken niet meer voldoende in staat om alléén de aansluiting tussen overheid en 
samenleving te waarborgen. De samenleving vraagt om veerkracht en aanpassingsvermogen. De 
netwerksamenleving, waarin gemeente en samenleving op basis van gelijkwaardigheid samenwerken en 
verantwoordelijkheid nemen, ontstaat en ontwikkelt zich. 

 
C) Visie 
 
Het moet prettig wonen en werken zijn in de gemeente. Wonen moet aantrekkelijk en veilig zijn in 
toekomstbestendige, gevarieerde wijken en dorpen, met meer sociale samenhang. De ambitie voor de 
eerstkomende jaren is een uitbreiding van gemiddeld 400 woningen per jaar, met meer ruimte voor 
consumentgericht bouwen. 
Vroegtijdige betrokkenheid van de samenleving is belangrijk. De inhoud is daarbij leidend om burgers te 
kunnen aanspreken en bepalend voor de vraag wie betrokken moet worden en hoe de wenselijke 
samenwerkingsarrangementen er uit moeten zien. Van ons als overheid wordt daarbinnen meer een 
faciliterende rol verwacht dan een beleidsbepalende rol. Daarvoor is transparantie nodig en zeker ook 
inclusiviteit. Iedereen moet de kans hebben mee te doen en na de denken over de gezamenlijke waarden. 
Daarbinnen is het juist belangrijk dat mensen hun eigen koers kunnen bepalen om bij te dragen aan de 
afgesproken doelen. 
 
Wij zien dit als een belangrijk uitgangspunt bij de uitwerking van de programma’s en de inzet van de 
personele capaciteit de komende jaren. 

 
D) Belangrijke thema's 
 
De ontwikkelingen en de visie leiden tot de volgende thema's. De volgorde hiervan wordt bepaald door de 
volgorde van de programma's, waarin deze thema's vervolgens worden uitgewerkt. 
 
Sociaal domein 
Binnen het sociaal domein zien wij het stimuleren en ondersteunen van participatie als leidend principe. 
Iedereen moet binnen zijn of haar mogelijkheden in staat zijn mee te doen. Wij zetten in op het terugdringen 
van laaggeletterdheid en het (her-)intreden van mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt, waaronder 
statushouders en mensen met een arbeidsbeperking. De gemeente heeft een goed aanbod aan regelingen 
om inwoners met een laag inkomen te ondersteunen. Wij willen doorgaan met het stimuleren dat de 
inwoners, waarvoor deze regelingen bedoeld zijn, er beter gebruik van maken. In de Jeugdhulp zetten wij 
extra in op nazorg na bepaalde intensieve trajecten, waarin ook het netwerk betrokken wordt, om ervoor te 
zorgen dat er geen terugval plaatsvindt. Bij de Jeugdhulp speelt ook de financiële problematiek rondom de 
zogenaamde instellingsvoogdij. Vooral hierdoor is bij onze gemeente in 2016 een groot tekort op de 
jeugdhulp ontstaan. Al langere tijd lopen er gesprekken en verkenningen met het ministerie, de VNG en 
vergelijkbare gemeenten, om dit financiële probleem op te lossen. Inmiddels zijn er ook in de Tweede Kamer 
vragen gesteld over deze problematiek. De verwachting is dat in de meicirculaire 2017 een voorlopige 
oplossing opgenomen is. 
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Bedrijvigheid en Werklocaties 
De programmering van werklocaties is door de provincie hoog op de agenda geplaatst. Daarbij wordt uiterst 
kritisch gekeken naar plannen tot uitbreiding van bedrijventerreinen, gezien het nog beschikbare aanbod in 
de regio en de provincie. Voor Barneveld geldt echter dat de dynamiek en groei sterk afwijkt van het 
provinciale en landelijke gemiddelde. Dat is voor ons reden om te blijven werken aan plannen voor de 
verdere uitbreiding van Harselaar en passende oplossingen voor de behoefte aan werklocaties bij Stroe en 
Voorthuizen. Uitbreiding van bedrijventerreinen zal slechts mogelijk zijn als dat niet leidt tot leegstand op 
bestaande terreinen. Een actief beleid is gericht op kwaliteit van bestaande terreinen, waarbij revitalisering 
van Harselaar Oost de hoogste prioriteit heeft. 
 
Vanuit het bedrijfsleven wordt aandacht gegeven aan het behoud en aantrekken van hoger opgeleiden voor 
de Barneveldse economie. Daarvoor is het initiatief Barneveld Tomorrow door een aantal ondernemers, met 
steun van de Barneveldse Industriële Kring, gestart. Hiermee wordt op een goed doordachte manier de start 
van jonge veelbelovende ondernemers bevorderd in een combinatie van incubator-faciliteiten met coaching 
en samenwerking met bestaande bedrijven. 
 
Door Aeres (waaronder het Groenhorstcollege en PTC+ vallen) wordt in goed overleg met de gemeente 
gewerkt aan de doorontwikkeling van de campus Barneveld, in verband met de groei van het aantal 
studenten en nieuwe activiteiten, zoals het Poultry Expertise Centre. In dat plan is naast uitbreiding van 
onderwijsfaciliteiten ruimte voor een businesscentre, incubators en studentenhuisvesting. 
 
Voor het functioneren van bedrijven en burgers is de beschikbaarheid van breedband in de hele gemeente 
van belang. Nog dit jaar wordt de vraagbundeling voor een deel van het buitengebied uitgevoerd en bij 
voldoende belangstelling wordt gestart met de aanleg. 
 
Voor het vestigingsklimaat in de gemeente is de beschikbaarheid en toegankelijkheid van kennis belangrijk, 
naast de fysieke infrastructuur. Met de doorontwikkeling van het Poultry Expertise Centre versterkt 
Barneveld de internationaal leidende positie en wordt de aansluiting op de kennisas in de regio FoodValley 
beter zichtbaar. Ook op het gebied van het middelbaar beroepsonderwijs zijn er meerdere initiatieven die de 
opleidingsinfrastructuur in de gemeente en regio ten goede komen. 
 
Circulaire economie en energiegebruik 
Het voorkomen van afval door het steeds weer hergebruiken van grondstoffen en materialen wordt steeds 
gebruikelijker en raakt steeds meer ingeburgerd. Dat geldt ook voor het bewustzijn dat het gebruik van 
energie uit fossiele bronnen niet oneindig is. Het terugdringen van energiegebruik is belangrijk. Ook het zo 
optimaal mogelijk gebruik maken van opgewekte energie, zoals het benutten van restwarmte, is van belang. 
De komende jaren wil de gemeente 2% energie per jaar besparen en in 2020 moet 20% van de energie 
duurzaam opgewekt zijn, zoals vastgelegd in de in juli 2015 vastgestelde Energievisie. Om deze 
energiedoelstellingen te bereiken, is de inzet van en samenwerking met inwoners, ondernemers en 
gemeente essentieel. 
 
Duurzaamheid is een basisprincipe bij locatiekeuzes en inrichtingsplannen. In dat kader beogen wij om in de 
nieuw te bouwen wijk Bloemendal (Barneveld Noord) een volgende stap te zetten en te komen tot 
aardgasloos bouwen. In aansluiting op de reeds ingezette maatregelen rond bijvoorbeeld betere 
afvalscheiding, werken wij in regionaal verband mee aan het uitwerken en zo snel mogelijk implementeren 
van diverse oplossingsrichtingen. Bij dat laatste spelen thema's als biobased produceren en het verwerken 
van biomassa. 
 
Bereikbaarheid 

In 2017 behandelt de raad het (ontwerp) Gemeentelijk Verkeers- en Vervoers Plan. Daarmee beschikt de 
gemeente over een samenhangende visie op de bereikbaarheid en de infrastructuur. In de komende jaren 
wordt binnen deze totaalvisie gewerkt aan grootschalige ingrepen, zoals de realisering van de tunnel onder 
de Baron van Nagellstraat, de aanleg van de Noordelijke Rondweg Voorthuizen en planontwikkeling voor de 
Oostelijke Rondweg Barneveld. Verder heeft onze gemeente namens de regio FoodValley de 
voortrekkersrol op zich genomen voor de studie naar de verbetering van de aansluiting A1-A30. De groei 
van het autoverkeer en de groei van de kernen vragen om duurzame en verkeersveilige oplossingen voor 
alle verkeersdeelnemers. 
 
Buitengebied 
Veel veehouderijen en landbouwbedrijven hebben het moeilijk. Extra investeringen en nieuwe 
ontwikkelingen zijn nodig om toekomstbestendig te boeren. De gemiddelde leeftijd is hoog en 
bedrijfsopvolgers zijn lang niet altijd aanwezig. Veel bedrijven zullen daarom in de komende tijd stoppen. Dit 
leidt tot grote vraagstukken, zoals het welzijn van de betrokken mensen en het beheer van het landschap. 
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De bedrijven die door gaan staan eveneens voor ingrijpende beslissingen. Keuzes tussen specialiseren in 
een niche-markt of juist kiezen voor verdere optimalisering, doorgaans gepaard gaand met uitbreiding, 
vanwege het draagvlak voor de noodzakelijke investeringen. 
 
In februari 2017 hebben de ketenpartners het Manifest van Salentein opgesteld, met wenselijke acties 
gericht op het bieden van een duurzame toekomst aan de primaire sector in de regio FoodValley. Gezonde 
verdienmodellen voor agrarische ondernemingen zijn van groot belang voor de hele Agro & Foodketen in 
FoodValley en voor de vitaliteit van ons buitengebied. Ook de overheden hebben hierin een rol, die wij de 
komende jaren op een passende wijze pro-actief willen invullen. 
 
Daarnaast laten onderzoeken een relatie zien tussen veehouderij en gezondheid, vooral tussen 
fijnstofuitstoot en longklachten. Samen met de veehouders en de toeleverende industrie willen we daarom 
de uitstoot van fijnstof en andere emissies zien te reduceren. Hiervoor is eind 2016 het Manifest Gezonde 
Leefomgeving FoodValley vastgesteld, door gemeenten, provincie en een groot aantal 
belangenverenigingen van de agrarische sector. Wij willen onze rol nemen in een daadkrachtige uitwerking 
en uitvoering van de acties die in het Manifest benoemd zijn. 
 
Het stoppen van agrarische bedrijven leidt tot een behoefte aan nieuwe economische functies om het 
buitengebied vitaal te houden. Goede regelingen voor vrijkomende agrarische bebouwing bieden kansen om 
bij te dragen aan de toekomst van het platteland, zowel voor de ruimtelijke kwaliteit als voor de economische 
vitaliteit. 
 
De komende jaren zal de toeristische marketing en promotie versterkt worden, om recreanten en toeristen te 
verleiden om naar de Veluwe te komen. We willen een toekomstbestendige verblijfsrecreatiesector, 
waarvoor een herstructurering van de verblijfsrecreatie wenselijk is in de Veluwse gemeenten. Wij sluiten 
hiervoor aan bij het project Vitale Vakantieparken. 

 
E) Uitgangspunten prognose meerjarenbegroting 2018-2021 (financiële kader)  
 
Vorig jaar heeft u, bij de vaststelling van de Programmabegroting 2017, een meerjarenbegroting vastgesteld. 
Bij de opstelling van deze Kadernota is de meest actuele informatie gebruikt om de meerjarenprognose op te 
stellen. Daarbij zijn relevante voorstellen opgenomen en onderdelen aangepast naar de laatste inzichten. In 
de huidige prognose zijn alleen de wijzigingen ten opzichte van de vastgestelde begroting 2017 
weergegeven. Hierbij is rekening gehouden met zowel interne als externe ontwikkelingen. Door ons zijn de 
volgende uitgangspunten gehanteerd: 
 
1. Zicht op een sluitende meerjarenbegroting 
Het begrotingsjaar 2018 is sluitend en ook de andere jaren laten in de prognose meerjarenbegroting een 
sluitende begroting zien. 
 
2. Voortzetten van de ingezette nullijn voor lonen en prijzen 
Al enige jaren hanteert de gemeente een algemene nullijn voor de budgetontwikkeling. Dit betekent dat 
budgetten, subsidies en tarieven niet geïndexeerd worden. De werkelijke prijsontwikkeling is de afgelopen 
jaren zeer beperkt gebleven. Dit betekent dat wij de algemene nullijn voortzetten, met uitzondering van de 
aanpassing van de OZB. Conform het coalitieakkoord passen wij deze aan voor inflatie. Vanaf 2017 
hanteren wij hiervoor een vijfjaarsgemiddelde inflatieontwikkeling over de vijf jaren voorafgaande aan de 
planperiode. In deze Kadernota hanteren wij een percentage in het meerjarenperspectief van 1,00%[1]. 
 
Daarnaast hebben wij in de Kadernota 2016-2019 compensatie van de cao ontwikkeling van de sociaal 
maatschappelijke en culturele instellingen opgenomen. Ook dit jaar stellen wij voor om hiervoor compensatie 
op te nemen en de subsidie aan de betreffende instellingen te verhogen met 1,4%[2] over de looncomponent 
in de subsidie. 
 
3. Toevoegen van de jaarschijf 2021 
a. De inkomsten van de gemeente nemen toe als gevolg van de groei van de gemeente; 
b. De vrijval van kapitaallasten in 2021 wordt onder andere ingezet ten behoeve van de 
vervangingsinvesteringen; 
c. De extra OZB wordt, conform het coalitieakkoord, verhoogd gelijk aan het gemiddelde inflatiepercentage 
(zie ook punt 2). 
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4. Beleidstoevoegingen 
In de Kadernota zijn aanvullende (structurele en incidentele) beleidstoevoegingen opgenomen. De 
beleidstoevoegingen treft u financieel uitgewerkt in de bijlage aan en worden in de programma’s toegelicht. 
 
5. Aanpassing organisatie 
De afgelopen jaren heeft de organisatie formatie ingeleverd als gevolg van de bezuinigingen die zijn 
doorgevoerd. Dit was ook mogelijk doordat werkprocessen leaner ingericht zijn. De afgelopen tijd is het 
takenpakket, alsook de ambitie van de gemeente, toegenomen. In het voorliggende meerjarenperspectief is 
de wens opgenomen om de capaciteit te verruimen ter uitvoering van het beleid van de gemeente. Te 
denken valt aan capaciteit voor ontwikkelingen binnen het sociaal domein, het organiseren van de taken 
rondom de privacy-wetgeving en om de plannen in de ruimtelijke ontwikkeling en infrastructuur te kunnen 
realiseren. 
 
6. Afbouw precario opbrengsten 
Met ingang van 2022 heeft onze gemeente € 1,4 miljoen aan lagere opbrengsten in de exploitatiebegroting 
als gevolg van afschaffing van de precariobelasting. Voorgesteld wordt om de vaste storting in de algemene 
reserve (€ 800.000) vanaf 2022 te laten vervallen ter compensatie van de precario opbrengsten. Voor de 
resterende € 600.000 is in het voorliggende meerjarenperspectief een voorstel opgenomen om dit in 
tranches te dekken. Daarmee voorziet het college dekking voor de toekomstig wegvallende inkomsten. 

 
[1] Bron: Centraal planbureau – Middellange Termijn Verkenning 2018-2021; bijlage 2 Kerngegevens voor Nederland; Inflatie – 
geharmoniseerde consumentenprijsindex: 2013: 2,6%; 2014: 0,3% 2015: 0,2%; 2016: 0,3%; 2017: 1,0%: gemiddeld is dit (afgerond op 
een kwartprocent) 1,00%. 
 
[2] Bron: Centraal bureau voor de statistiek – cao-lonen, sector gesubsidieerde instellingen. Over 2016 bedraagt de ontwikkeling 1,4%. 

 
F) Prognose van de meerjarenbegroting  
 
Onderstaand treft u een resumerend overzicht van de uitkomsten van de prognose van de 
meerjarenbegroting aan. Ter vergelijking treft u de meerjarenbegroting aan, zoals die bij de 
Programmabegroting 2017 is vastgesteld. De actuele prognose meerjarenbegroting 2018-2021 treft u nader 
toegelicht aan in het onderdeel Financieel Meerjarenperspectief 2018-2021. 
 
Tabel prognose van de meerjarenbegroting in de Programmabegroting en Kadernota 

 

 
  
 
Conclusie 
Alle jaren laten een sluitende begroting zien. Op basis van deze uitkomst verwachten wij in aanmerking te 
komen voor de lichtste vorm van financieel toezicht door de provincie. 

 
G) Doorvertaling naar Programmabegroting 
 
Speerpunten 
Na vaststelling van de Kadernota door uw raad, werken we de in de Kadernota genoemde prioriteiten als 
speerpunten uit in de Programmabegroting 2018. Daar waar speerpunten uit de Programmabegroting 2017 
ook in 2018 relevant zijn, worden deze ook in de Programmabegroting 2018 opgenomen. 
 
LTA 
Waar sprake is van nieuwe onderwerpen, die als gevolg van de ingezette koers de komende jaren op de 
agenda komen, worden deze in de Lange Termijn Agenda (LTA) opgenomen. Ook kan de planning van 
reeds in de LTA opgenomen onderwerpen wijzigen. Een voorstel hiervoor zal eerst in de agendacommissie 
aan de orde komen. Bespreking van de mutaties in de LTA vindt maandelijks plaats in de agendacommissie. 
Vervolgens worden deze in de maandrapportage en de LTA verwerkt. De maandrapportage wordt door de 
raad vastgesteld. 

Meerjarenprognose 2018 2019 2020 2021

Programmabegroting 2017 105 (V) 205 (V) 213 (V) 213 (V)

Kadernota 2018 - 2021 56 (V) 16 (V) 8 (V) 10 (V)

bedragen x € 1.000
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 Burgemeester en wethouders van Barneveld, 
 de secretaris, de burgemeester, 
 drs. D. Bakhuizen dr. J.W.A. van Dijk 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bijlage: 
Ontwerp-Kadernota 2018-2021 


